
مدیر گروه پژوهشی طراحی فرآیندهای شیمیایی جهاددانشگاهی تهران با 
اشاره به این که این سازمان تنها تولیدکننده ماده »کوتینگ ایجنت« در کشور 
است، اظهار کرد: پژوهشگران این گروه موفق شدند طی ۱۵ ماه با تلفیق یک 
فعالیت پژوهشی و مهندسی معکوس، به دانش فنی تولید این ماده با کاربرد در 

صنعت پتروشیمی در کشور دست یابند.
 دکتر زهره طاهرخانی مدیر گروه پژوهشــی طراحی فرآیندهای شیمیایی 
جهاددانشــگاهی تهران بابیــان این که ماده »کوتینگ ایجنــت واحد EPS« از 
افزودنی های مهم و حســاس در صنعت پتروشیمی است، اظهار کرد: این ماده 
پودری با اندازه ذرات بسیار ریز است که در واحدهای پلیمریزاسیون پلی استایرن 
انبســاطی کاربرد دارد.وی افزود: کوتینگ به خواص جریان پذیری گرانول های 

پلیمری در زمان انبارداری، حمل ونقل، آماده سازی و قالب گیری کمک می کند.
مدیر گروه پژوهشی طراحی فرآیندهای شیمیایی جهاد دانشگاهی تهران بابیان 
این که پلی استایرن انبساطی )یونولیت( کاربردهای متفاوتی در صنایع مختلف 
نظیر بسته بندی تولیدات، ساختمان سازی، خودروسازی و استفاده به عنوان عایق 
حــرارت، رطوبت و صدا و ... دارد، گفت: ماده کوتینگ EPS از افزودنی های این 

محصول )یونولیت یا پلی استایرن انبساطی( در صنعت پتروشیمی است.
دکتر طاهرخانی میزان مصرف سالانه این ماده افزودنی را در حدود ۶۰۰ تن 
باارزش تقریبی ۲.۴ میلیون دلار در ۴ پتروشیمی کشور برشمرد و افزود: تاکنون 

همه میزان موردنیاز آن در کشور از طریق واردات تأمین می شده است.
وی با تأکید مجدد بر این که گروه پژوهشــی طراحی فرآیندهای شیمیایی 
جهاددانشگاهی تهران توانست با تلفیق یک فعالیت پژوهشی و مهندسی معکوس، 
به تولید داخلی این افزودنی در صنعت پتروشیمی دست یابد، در ادامه خاطرنشان 
کرد: پس از تأیید نمونه های آزمایشگاهی از سوی واحد مصرف کننده، نمونه سازی 
نیمه صنعتی آن به میزان ۲۰۰ کیلوگرم انجام شد و پس از طی مراحل ارزیابی 
شیمیایی و عملکردی در واحد مصرف کننده، به مدت ۹۰ روز نیز تست بازار را 

در کشور سپری کرد.
این عضو هیات علمی سازمان جهاد دانشگاهی تهران ادامه داد: موفقیت این 
نمونه نیمه صنعتی در پتروشیمی و بازار مصرف، باعث شد تا جهت تست بلندمدت 
در کشور، دو محموله ۱۰ هزار کیلوگرمی در پاییز و زمستان ۱۴۰۱ به سفارش 

پتروشیمی تولید و تجاری سازی شود.
وی با بیان این که همه مواد اولیه این محصول داخلی است، در ادامه تصریح 
کرد: خط تولید این ماده در جهاددانشگاهی راه اندازی شده است و مواد مؤثره اولیه 
این محصول توسط گروه پژوهشی طراحی فرآیندهای شیمیایی تولید می شود و 
هم اکنون گروه فرآیند جهاد تهران تنها تولیدکننده این ماده در داخل کشور است.

مدیر گروه پژوهشی طراحی فرآیندهای شیمیایی جهاددانشگاهی تهران با 
بیان این که موفقیت در این مرحله به حضور سازمان جهاددانشگاهی تهران در 
فهرست تأمین کنندگان معتبر )وندور لیست( این مجموعه منجر شد، گفت: که 
در مناقصه اردیبهشت سال جاری در رقابت با نمونه های وارداتی، تأمین ۳۰ هزار 

کیلوگرم از این ماده به جهاددانشگاهی تهران واگذار شد.
به گزارش روابط عمومی جهاددانشــگاهی، دکتر طاهرخانی با بیان این که 
هم اکنون رایزنی با تمامی پتروشــیمی های مصرف کننده، جهت داخلی سازی 
ماده کوتینگ ایجنت در حال انجام است، اظهار امیدواری کرد که سازمان جهاد 
دانشــگاهی تهران با تولید پایه های)گرید( دیگر این ماده، نیاز کشور به واردات 
را برطرف کرده و ضمن جلوگیری از خروج ارز از کشــور، به رشد تولید )شعار 
سال( کمک کند.به گفته وی، سودآوری طرح و جلوگیری از خروج ارز از کشور 

از مهم ترین دستاوردهای این طرح پژوهشی است.
عضو هیات علمی جهاددانشگاهی تهران با بیان این که جهاددانشگاهی تنها 
تولیدکننده این ماده در کشــور است، خاطرنشــان کرد: این ماده ارزش افزوده 
مناســبی دارد و دانش فنی و فرمولاسیون آن توســط جهاددانشگاهی تهران 

ایجادشده است.

موفقیت جهاددانشگاهی در تولید داخلی موفقیت جهاددانشگاهی در تولید داخلی 
»کوتینگ ایجنت« با کاربرد در صنعت پتروشیمی»کوتینگ ایجنت« با کاربرد در صنعت پتروشیمی

ظرفیت همکاری در حوزه های 
پتروشیمی  با صربستان

سهم محصولات با فناوری متوسط 
و بالا در سبد صادرات ایران 
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اقتصاد انرژی 2

 عباس علی آبادی -  وزیر صنعت، معدن و تجارت - 
در دیدار با »ولادیمیر اورلیچ« رئیس مجلس صربستان 
و هیات همراه، با بیان اینکه روابط تجاری وقتی عمیق 
می شــود که ما به سمت روابط فنی و علمی برویم، 
گفت: تراز تجاری ایران و صربستان به نسبت سطح 
روابط سیاســی دو کشور رقم بسیار ناچیزی است و 
معتقدم مناسبات و ارتباطات ما حتماً منجر به توسعه 

روابط از سایر بخش ها نیز خواهد شد.
وی افزود: ایران یک بازار مستقیم 8۰ میلیونی دارد 
اما با توجه به روابط خوب همسایگی این بازار به ۴۰۰ 
میلیون نفر می رسد و با توجه به اقتصاد بزرگ برخی 
کشورهای همسایه ایران این فرصت برای صربستان 

بسیار مطلوب است.
وزیر صمت با اشاره به کمیسیون مشترک ایران و 
صربستان خاطرنشان کرد: در کمیسیون مشترک قبلی 
ایران و صربستان در سال ۱۳۹7 اسناد قابل توجهی 
در زمینه های مختلف تبادل شده و حالا در آستانه 
اجلاس پاییز می توانیم موضوعات بیشتری در دستور 
کار قرار دهیم و آمادگی داریم سرمایه گذاران صرب 
را بپذیریم همینطور به طور مشترک در زمینه های 

مختلف سرمایه گذاری کنیم.
وی در ادامه تاکید کرد: در زمینه پتروشیمی، حمل 
و نقل، خودروسازی، نفت و گاز و به ویژه گردشگری 

می توانیم همکاری های خوبی با هم داشته باشیم.
علی آبادی اضافه کرد: دنیا در حال تجربه های جدید 
بوده و انقلاب صنعتی نســل چهارم و پنجم در حال 
وقوع است و روابط نیز باید هم تراز با این پیشرفت ها 
شکل بگیرد و جمهوری اســلامی ایران هم در این 

زمینه ها رشد خوبی داشته است.
وی در ادامه با اشــاره به ظرفیت های گردشگری 
ایران و صربســتان تصریح کرد: مــن از اقلیم زیبا و 
ظرفیت های خوب کشور شما چیزهای زیادی شنیدم 
و ایران نیز به همین شکل ظرفیت های خوبی دارد. 
ضمن اینکه ایران ۴۰ سال سابقه مبارزه با استکبار و 
بیش از ۲۵۰۰ سال سابقه تمدنی دارد که برای مردم 

صربستان می تواند عبرت آموز باشد.
وزیــر صمت ادامه داد: ایران ســرزمین عرفان و 
شعرا و ســرزمین تمدن و فرهنگ است اما به خاطر 
ظلم کشورهای امپریالیســتی فرهنگ این ملت به 
نحو دیگری در دنیا مخابره شده است اما امیدوارم از 
رهگذر توســعه ی روابط فرهنگی و با توجه به سابقه 
شــخصی شما در شعر و ادبیات روابط شکل تازه ای 

به خود بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: در زمینه دارو های گیاهی، 
تولیدات فرهنگی و تامین نیازهای مختلف با توجه 
بــه اقلیم خوب ایران ظرفیت هــای بالایی داریم و 
انجمن هــای فعال ما در ایــن زمینه آماده همکاری 
هســتند. ضمن اینکه در زمینــه دارو و تجهیزات 
پزشــکی نیز آماده همکاری با صربستان هستیم و 
البته گردشگری سلامت هم میتواند بهانه خوبی برای 

گسترش روابط باشد.
علی آبادی همچنین گفت: شــرکت های ایرانی از 
جمله مپنــا، یک برند معتبر در حوزه انرژی در دنیا 

هستند و بیش از ۲۰۰ محصول مدرن دارند.
»ولادیمیر اورلیچ« رئیس مجلس صربستان نیز در 
این دیدار گفت: همانطور که رؤسای جمهور دو کشور 

توافق کردند ما نیز به دنبال توســعه روابط دو کشور 
هستیم و وزارت صمت ایران نیز برای توسعه روابط 

ایران و صربستان از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی تاکید کرد: حجم مبادلات تجاری و اقتصادی 
با وجود رشد خوب در سال های اخیر رضایت بخش 
نیست و انتظار داریم در سال جاری در برخی زمینه ها 
این حجم سه برابر گذشته رشد داشته باشد و اگر اراده 
ی متقابل وجود داشته باشد، این میزان رشد بیشتری 

نیز خواهد داشت.
رئیس مجلس صربســتان با بیــان اینکه رئیس 
صربستانی کمیسیون مشترک ایران و صربستان، وزیر 
دفاع و معاون نخســت وزیر است و این نشان دهنده 
اراده بالای ما در توســعه روابط است، تاکید کرد: ما 
از همکاری های صنعتی و تولیدی استقبال می کنیم، 
همچنین در بخش ساختمان سازی و ارتباطات نیز 
آمادگی همــکاری با ایران را داریم و حتماً به دنبال 
این خواهیم بود تا سرمایه گذاران خود را برای حضور 

در ایران تشویق کنیم.
وی ادامه داد: ما مبتکر ایده بالکان آزاد هستیم و 
با توجه به این ابتکار حجم مبادلات متقابل بین اعضا 
۳۵ درصــد افزایش یافته و ایران نیز می تواند در این 
ایده شریک شده و از ظرفیت های آن استفاده کند.

اورلیــچ با اشــاره بــه بازدیــد از کتابخانه ملی 
جمهوری اســلامی ایــران نیز، گفت: صربســتان 
و  دارد  ایــران  ملــی  کتابخانــه  در  پنجــره ای 
 خوشــحالیم که ایران نــگاه ویژه ای به کشــور ما

 دارد و از حمایت ایران برای میزبانی صربســتان از 
اکسپو تشکر می کنم.

 پذیرش آبفا شیراز در بورس انرژی
رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل شرکت آب 
و فاضلاب شیراز با اشاره به فراهم شدن امکان 
فروش پساب از طریق بورس انرژی، افزود: برای 
اولین بار طرح عرضه و فروش پســاب از طریق 
بورس برای سه شرکت آبفای استان تهران، شیراز 
و بوشهر پذیرش شده است. که با پذیرفته شدن 
آبفا شــیراز در بورس انــرژی ، ۱۴ میلیون متر 
مکعب از پســاب شــرکت از طریق بورس قابل 

واگذاری خواهد بود.
بهمن بهروزی چهارشنبه ۴ مرداد با بیان اینکه 
با پذیرفته شدن آبفا شیراز در بورس انرژی ، ۱۴ 
میلیون متر مکعب از پســاب شرکت از طریق 
بورس قابل واگذاری خواهد بود، به خبرنگاران 
توضیح داد: متقاضیان از طریق ســایت بورس 
انــرژی از تاریخ های اعلامی می توانند اقدام به 
خرید پســاب کنند، که این امر موجب تسهیل 
فرآیند واگذاری می گردد و پس از کشف قیمت 

پیشنهادی واگذاری انجام خواهد شد.
بهــروزی با بیان اینکه از مزایای این پذیرش 
ایجاد شــرایط رقابتی در راستای تعیین قیمت 
منصفانه پساب و خرید شفاف و  مدیریت منابع 
جایگزین آب اســت، گفــت: فاضلاب به روش 
لجن فعال پیشــرفته و لاگون هوادهی مطابق 
با اســتانداردهای محیط زیست جهت مصارف 
صنعتی، آبیاری فضای سبز، کشاورزی و ... تصفیه 
می گردد و پســاب حاصل در اختیار متقاضیان 
قرار می گیرد.او گفت: بورس انرژی ایران دارای 
ســه بازار فیزیکی، مشتقه و فرعی است؛ بر این 
اساس کلیه حامل  های انرژی در صورت داشتن 
ســابقه فعالیت قابل اتکاء عرضه  کننده در بازار 
کالای مورد پذیرش، امکان کشف عادلانه قیمت 
با توجه به میزان عرضه کالا توســط متقاضی، 
عدم شمول محدودیت  های قیمت گذاری قانونی 
و انحصــار در عرضه یا تقاضــا و همچنین ارائه 
تعهدات مصرح در دستورالعمل پذیرش توسط 
متقاضی با تصویب هیئت پذیرش یا کمیته عرضه 
بورس انرژی به عنوان کالای اصلی یا مشــابه، 
امکان معامله در بورس انرژی را دارند.مدیرعامل 
شرکت آبفای شیراز خاطرنشان کرد: پذیرش کالا 
در بازار انرژی ایران برای شرکت آب و فاضلاب 
بــه صورت فیزیکی، رینگ بین المللی و تابلوی 
ســایر حامل های انرژی اســت. شرکت بورس 
انرژی ایران با هدف ساماندهی، پذیرش، نظارت 
و تسهیل انجام معاملات حامل  های انرژی و اوراق 
بهادار مبتنی بر حامل  های انرژی، فراهم آوردن 
دسترسی غیر تبعیض آمیز و منصفانه اعضاء به 
بســترهای معاملاتی، همکاری و هماهنگی با 
نهادهای مالی، شرکت ها، سازمان ها و نهادهای 
متولی بازارهای انــرژی از جمله وزارتخانه های 
نفت، نیرو، صمت ، شرکت های ملی نفت ایران، 
ملــی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، 
ملی صنایع پتروشیمی، توانیر، مدیریت شبکه 
بــرق ایران، مدیریت منابع آب ایران، ســازمان 
حفاظت محیط زیســت و همچنین انجام سایر 
 وظایف محوله در اساسنامه شرکت در تاریخ ۱7 
تیر ۱۳۹۱ با مجوز شــورای عالی بورس و اوراق 
بهادار به عنوان چهارمین بورس رســمی کشور 
به صورت شــرکت ســهامی عام تاسیس شده 
و تحت نظارت ســازمان بــورس و اوراق بهادار 

فعالیت می کند.

ظرفیت همکاری در حوزه های پتروشیمی، 
خودروسازی و گردشگری با صربستان

مریم ســبزواری     - وزیر صنعت، معدن و تجارت در دیدار با رئیس مجلس صربستان اعلام کرد که تراز تجاری دو کشور با وجود رشد مناسب در 
سال های اخیر به نسبت روابط سیاسی رضایت بخش نیست.

خبر 

سخنگوی اقتصادی 
دولت با تاکید 
بر اینکه وزارت 
اقتصاد قائل به 
مبناشدن فرمول 
در نرخ خوراک 
پتروشیمی هاست، 
گفت: با نرخ گذاری 
ثابت مخالفم و 
معتقدم باید مبنای 
نرخ گذاری خوراک 
پتروشیمی ها بر 
اساس فرمول باشد.

 مدیرعامل پتروشیمی شیراز چهره  برتر صنعت و اقتصاد کشور شد
مدیرعامل شرکت پتروشیمی شیراز در ششمین اجلاس سراسری تکریم از چهره های نامی صنعت و اقتصاد کشور به 
عنوان چهره  نامی صنعت و اقتصاد کشور در سال ۱۴۰۲ معرفی شد.ششمین  اجلاس سراسری تکریم از چهره های نامی 
صنعت و اقتصاد کشور با حضور برخی مقامات، مدیران عامل شرکت های صاحب نام کشور و اساتید عرصه کسب وکار، 
در مرکز همایش های بین المللی صدا و ســیما برگزار و از مدیران عامل تاثیرگذار در صنعت و اقتصاد کشور تقدیر به 
عمل آمد.به نقل از روابط عمومی شرکت پتروشیمی شیراز، در این آیین مهندس حیدرنیا مدیرعامل شرکت پتروشیمی 

شیراز به عنوان چهره  نامی صنعت و اقتصاد کشور در سال ۱۴۰۲ معرفی شد.

 افزایش ۷۱ درصدی صادرات در خراسان شمالی
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراســان شمالی از افزایش 7۱ درصدی 

صادرات کالا از این استان طی دو سال گذشته خبر داد.
حسین حاجی بگلو، اظهار کرد: صادرات کل استان )گمرک و دارندگان کارت 
بازرگانی( طی مدت زمان مذکور به ارزش ۳8۳ میلیون دلار و وزن 77۹ هزار 

تن بوده است که نسبت به مدت زمان مشابه دو سال گذشته از لحاظ ارزش 7۱ 
درصد و از لحاظ وزنی ۵ درصد افزایش داشته است.

وی افزود: صادرات انجام شــده بر اساس آمار گمرک به ارزش ۲۰۶ میلیون 
دلار و وزن ۳۱8 هزار تن است که نسبت به مدت زمان مشابه دو سال گذشته 
از لحاظ ارزش 7۴ درصد افزایش و از لحاظ وزنی ۶ درصد کاهش داشته است.
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3 تولید 

طبق بررسی های 
موسسه مطالعات 
و پژوهش های 
بازرگانی سهم 
صادرات صنایع 
منبع محور ۶۶ 
درصد، سهم صنایع 
با فناوری بالا کمتر 
از یک درصد و 
سهم صنایع با 
فناوری متوسط 
۲۶ درصد از کل 
صادرات صنعتی 
است.

 توافق دریافت ۱۰۰ هزار بشــکه نفت 
از عراق

رئیس هیات مدیــره اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی ایران گفت: 
با توافق صــورت گرفته برای تهاتر نفت و گاز با 
عراق، دست آمریکا برای سنگ اندازی کوتاه شده 
و باتوجه به وضعیت عراق، ایجاد این توافق می تواند 
به نفع ایران باشد.سید حمید حسینی، در خصوص 
تهاتر نفت و گاز با عراق، اظهار کرد: جریان قرارداد 
گازی و نفتی ایران با عراق مشخص است، مجموع 
صادرات گاز و برق ایران به عراق روزانه ۱۰ تا ۱۵ 

میلیون دلار برآورد می شود.
به گفته وی، آمریکا بــرای صادرات به عراق 
معافیــت می دهد و بعضا ادعــا می کند که هم 
معافیت داده و هم اجازه پرداخت پول ایران را صادر 
کرده اما در عمل مکانیزمی که طراحی شــده به 
نحوی است که امکان دریافت مطالبات به راحتی 
امکان پذیر نیست و معمولا مقداری از پول ما در 
عراق باقــی می ماند.رئیس هیات مدیره اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی 
ایران افزود: طبق گفته های های وزیر خارجه عراق، 
۱8 میلیارد دلار و طبق اعلام بانک مرکزی ایران 
۱۱ میلیارد دلار پول ایران در عراق در حساب های 
بانکی خودمان مانده و امکان انتقال فراهم نشده 
است.حسینی با بیان اینکه با کاهش صادرات گاز 
و برق ایران و باتوجه به گرمای شدید عراق فضایی 
در این کشور ایجاد شد و دولتش تحت فشار قرار 
گرفت که چاره ای بیندیشد، گفت: برای اولین بار 
عراقی ها ایران را مقصر ندانســتند و اعلام کردند 
مقصر آمریکا است که اجازه انتقال نمی دهد.وی 
ادامه داد: عراقی ها آمریکایی ها را تحت فشار قرار 
دادند و پیشنهاد شد برای اینکه در آینده مجدد این 
مساله تکرار نشود با نفت و نفت کوره تهاتر صورت 
گیرد، در گذشته نیز این پیشنهاد داده شده بود 
اما عراقی ها از این پیشنهاد استقبال نکردند.رئیس 
هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفت، گاز و پتروشیمی ایران با بیان اینکه این بار 
از این پیشنهاد استقبال و توافقنامه ای بین ایران 
و عراق امضا شد، اظهار کرد: آمریکایی ها نیز اعلام 
کردند که ۱۲۰ روز به عراق فرصت می دهیم که 
طلــب برق ایران را به بانک های غیر عراقی مثل 
عمان، قطر، ترکیه و کشورهایی که مورد نظر ایران 

است منتقل کنند.
حسینی اظهار کرد: آمریکایی ها گمان می کردند 
که با این اقدام عراقی ها از موضوع تهاتر که خلاف 
نظر آمریکایی ها بود منصرف می شــوند اما این 
اتفاق نیفتاد و آمریکایی ها عکس العمل نشــان 
دادند و ۱۴ بانک عراقی را به بهانه همکاری ارزی 
با ایران تحریم کردنــد، از آن طرف دولت عراق 
موافقتنامه ای که با ایران داشــت را قانونی کرد و 
قرار است از ابتدای آگوست آغاز شود.به گفته وی، 
بر اساس آن مقرر شد روزانه ۳۰ هزار بشکه نفت 
فوق سنگین و حدود 7۰ هزار بشکه نیز نفت کوره 
دریافت کنیم، در مجموع روزانه ۱۰۰ هزار بشکه 
دریافت خواهیم کرد که می تواند بخشی از طلب 
روزانه را پوشش دهد.رئیس هیات مدیره اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی 
ایران با تاکید بر اینکه باتوجه با مشکلاتی که در 
روابط ما با آمریکا و روابط بانکی عراق وجود دارد 
این راه حــل می تواند کمک کند و همچنین در 

آینده نیز افزایش یابد.

  پتروشیمی غدیر رکوردهای خود را دوباره جابه جا کرد
اورهال موفقیت آمیز شرکت پتروشیمی غدیر با رشد تولید محصول همزمان محقق شد تا رکوردهای تولید در این شرکت 

دوباره جابه جا شود.
مدیرعامل پتروشیمی غدیر با بیان اینکه سال گذشته با تولید ۱۳۲ هزار تن محصول PVC، یک رکورد تاریخی در تولید را به ثبت 
رساندیم، گفت: با علم به اینکه حفظ موفقیت مهم تر از موفقیت است، بر این اساس در چهار ماه نخست سال ۱۴۰۲ توانسته ایم 
با تولید ۴۹ هزار تن VCM و ۴8 هزار تن محصول PVC رکوردی بی سابقه در تولید این محصول از بدو تاسیس پتروشیمی غدیر 

را به ثبت برسانیم.

خبر 

سهم صادرات صنایع منبع محور ۶۶ درصد، سهم 
صنایع با فناوری بالا کمتر از یک درصد و سهم صنایع 
با فناوری متوسط ۲۶ درصد از کل صادرات صنعتی 
و همچنین صنایع منبع محور سهم غالب، معادل ۳۰ 
درصدی را از کل صادرات کشور دارند و این در حالی 
است که ســهم صنایع با فناوری بالا از کل صادرات 

کشور نزدیک به صفر است.
 جدیدترین پژوهش موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی تحت عنوان »هوشمندسازی و توسعه فناوری، 
حلقه مفقوده بخش صنعت کشور« اطلاعاتی از سهم 
محصولات با فناوری متوسط و بالا در کالاهای تولیدی 

و سبد صادرات ایران ارائه کرده است.
بر این اســاس  ایران در شاخص »شدت صنعتی 
شــدن« رتبه ۳۵ و در شاخص »ســهم ارزش افزده 
صنایع با فناوری متوســط و بالا از ارزش افزوده کل 
صنعت« رتبه۲۴ را کســب کرده که امتیازی بالاتر از 
متوسط جهانی است. اما امتیاز شاخص »سهم ارزش 
افــزوده صنعتی از تولید ناخالص داخلی« حدود یک 
سوم متوسط جهانی است که این امر حاکی از جایگاه 

پایین بخش صنعت در اقتصاد ایران است.
از طرف دیگر رتبه ۱۱۲ ایران در شــاخص »سهم 
صــادرات صنعتــی از کل صادرات« حاکــی از توان 
رقابتــی پایین تولیــدات صنعتی کشــور در مقابل 
محصولات مشــابه خارجی است که این موضوع در 
شــاخص »کیفیت صادرات صنعتی-۹۲« نیز نمایان 

اســت. همچنین با وجود بالاتر بودن امتیاز شاخص 
»سهم ارزش افزوده صنایع با فناوری متوسط و بالا از 
کل ارزش افزوده صنعتی-رتبه۲۴« ایران از متوسط 
جهانی، این پژوهش می گوید که محصولات با فناوری 
متوســط و بالا سهم چندانی در سبد صادراتی کشور 

ندارند.
طبق بررسی های موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی سهم صادرات صنایع منبع محور ۶۶ درصد، 
سهم صنایع با فناوری بالا کمتر از یک درصد و سهم 
صنایع با فناوری متوســط ۲۶ درصد از کل صادرات 
صنعتی است. همچنین صنایع منبع محور سهم غالب، 
معادل ۳۰ درصدی را از کل صادرات کشــور دارند و 
این در حالی اســت که سهم صنایع با فناوری بالا از 

کل صادرات کشور نزدیک به صفر است.

  چرا توسعه صنایع با فناوی بالا، کم است؟
آن طور که در این پژوهش بررســی شده، یکی از 
عواملی که منجر به توسعه پایین تر صنایع با فناوری 
بالا در مقایســه با صنایع منبع محور در کشور شده، 
سهم کمتر از یک درصدی هزینه های تحقیق و توسعه 
از تولید ناخالص داخلی است. این در حالی است که 
در عمده کشورهای توسعه یافته نظیر ژاپن، آمریکا، 
 GDPآلمان و چین سهم هزینه های تحقیق و توسعه از

در بازه دو تا پنج درصدی است.
اما نکته مهم آن است که در برنامه های پنج ساله 

سوم، چهارم و پنجم توسعه کشور برای سهم تحقیق و 
توسعه از تولید ناخالص داخلی هدف گذاری ۳ درصدی 
شده بود و این هدف در برنامه ششم توسعه به ۴ درصد 
افزایش یافت. اما به لحاظ عملکردی مقدار این شاخص 
در سال های ۱۳۹7، ۱۳۹8 و ۱۳۹۹ به ترتیب برابر با 
۰.۶۵، ۰.۵8 و ۰.۴۳ بود که نتیجه آن در جایگاه 7۴ 
ام ایران در شــاخص »سهم ارزش افزوده صنعتی در

GDP« و پایین بودن توان رقابتی محصولات صنعتی 
)رتبه ۱۱۲در شاخص »سهم صادرات صنعتی از کل 

صادرات«( مشخص است.
این گزارش در ادامه پیشــنهادهایی برای حرکت 
به ســمت صنایع بــا فناوری بــالا ارائه کــرده که 
نوسازی و بازســازی صنایع، ایجاد حمایت و مشوق 
بــرای صنایع با فنــاوری بالا، منوط کــردن اعطای 
جواز تاســیس و پروانه های توســعه ای به استفاده از 
فناوری های روز، اعطای مشــوق های مالی و تجاری 
بــه واحدهــای صنعتــی پیشــرو در به کارگیری از 
تکنولوژی های روز، کاهش ریسک سرمایه گذاری در 
صنایع دانش محور )هایتک( از طریق تامین بخشی 
از هزینه های تحقیق و توسعه توسط صندوق نوآوری 
و شــکوفایی یا تامین بخشــی از ســرمایه صندوق 
 پژوهــش و فناوری تخصصی در آن صنعت از طریق

 اخــذ درصدی از ســود ناشــی از یارانــه انرژی از 
 صنایع اشــباع مانند پتروشیمی و فولاد از جمله این

 پیشنهادات است.

سهم محصولات با فناوری متوسط و بالا در سبد 
صادرات ایران چقدر است؟

  مشارکت مردم در عرصه انتخابات؛ نماد حمایت مردم از انقلاب 
است

 استاندار بوشهر گفت: مشارکت پرشور مردم در عرصه انتخابات نمادی از 
حمایت و پشتیبانی مردم از انقلاب، کشور و سرزمین آنها است.

 احمد محمدی زاده در نشست با تشکل های دانشجویی استان بوشهر اظهار 
کرد: انقلاب اسلامی نظامی مردمی و مبتنی بر رای، نظر و مقاومت مردم است.

وی افزود: نظام جمهوری اسلامی نظامی مردم سالاری است که با تکیه بر 
قدرت مردم همه را عقب می زند و راه خود را باز می کند بنابراین مشارکت مردم 

در عرصه انتخابات نمادی از حمایت مردم از انقلاب اسلامی است.

اســتاندار بوشهر اظهار کرد: در شرایطی که دشمن به دنبال ضعیف جلوه 
دادن روح مردمــی انقلاب اســلامی اســت؛ باید تلاش کــرد در این دوره از 
انتخابات بیشترین مشارکت از سوی مردم به ثبت برسد.استاندار بوشهر اضافه 
کرد: جوان گرایی یک اکســیر، انرژی بی نظیر، شتاب دهنده و پیشران است 
و به طور یقین همانطور که جوانان نســل اول این مملکت را در اوایل انقلاب 
حفظ کردند جوانان امروز نیز می توانند این مملکت را پیش ببرند.وی تاکید 
 کرد: آنچه امروز لازم اســت اعتماد به توان و قدرت جوانان ایران زمین است

 همانطور که در ابتدای انقلاب به این قشــر از جامعه اعتماد شد و انقلاب به 
پیروزی رسید.
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صنعت4

 علی بهادری جهرمی در نشست خود با اشاره به 
برنامه دولت برای مهار تورم گفت:بر اساس گزارش 
اخیــر مرکز آمار، روند نزولی نرخ رشــد تورم ادامه 
داشته و تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور که در 
خردادماه ۱۴۰۲، ۴۲,۶ درصد بوده است، در تیرماه 
در مقایســه با ماه قبل ۲/۳ درصد کاهش یافته و به 

زیر ۴۰ درصد رسید.
وی افــزود: این در حالی اســت کــه پرداخت 
تســهیلات در شبکه بانکی در ســال گذشته رشد 
۴۵.۳ درصدی و در ســه ماهه اول ۱۴۰۲ نیز رشد 
۲۵.8 درصدی داشته است. حجم نقدینگی در مرداد 
۱۳۹۲ معــادل ۶۴۰ هزار میلیارد تومان بود که در 
پایان شــهریور ۱۴۰۰ این رقم به ۴ هزار و ۶8 هزار 

میلیارد تومان رسید.

  رشد اقتصادی بیش از ٤درصد
ســخنگوی دولت ادامه داد: همه این ها در کنار 
رشد اقتصادی بیش از ۴ درصدی است. نرخ بیکاری 
فصــل بهار نیز طبق اعــلام مرکز آمار ایران به عدد 
بی ســابقه 8.۲ درصد )نسبت به بهار سال گذشته( 

کاهش یافته است.

  ۲٤۰طرح اولویــت دار برای تنش آبی 
کشور 

بهادری جهرمی  با بیــان اینکه برای حل تنش 
آبی کشور ۲۴۰ طرح اولویت دار مورد توجه ویژه قرار 
گرفته اســت، اظهار کرد:  مشکل آب و خشکسالی 
یک بحران جهانی است. در ابتدای آغاز به کار دولت 
حدود ۳۰۰ نقطه کشــور تنش آبی شناسایی شده 

بــود. برای رفع این تنش هــا ۲۴۰ طرح اولویت دار 
در سرتاســر کشــور تعیین و مورد توجه ویژه قرار 

گرفته است.
وی ادامه داد: به طور میانگین بودجه آنها در سال 
گذشــته سه برابر شده است. در سال گذشته ردیف 
مستقلی برای طرح های اضطراری به مبلغ ۱۳ هزار 

میلیارد تومان در قانون بودجه درج شد.
سخنگوی دولت یادآور شد: دولت تلاش و تمرکز 
خود را بر تکمیل طرح های نیمه تمام و اجرای طرح 

جهاد آبرسانی گذاشت.

  مقایسه مبادلات تجاری دولت سیزدهم 
با دولت قبلی

بهادری جهرمی همچنین درباره وضعیت تجارت 
خارجی دولت، گفت: طبق گزارش ســازمان توسعه 
تجارت صادرات ما به ۱۵ کشــور همسایه در سال 
توافق هســته ای ۲۲ میلیارد دلار و در سال پایانی 
دولت قبل ۲۰ میلیارد دلار بوده اما در سال ۱۴۰۱ 
و علیرغم تحریم های ظالمانه به بیش از ۳۰ میلیارد 

دلار رسید.
بهــادری جهرمی یادآور شــد: حجم کل تجارت 
خارجی ما با همســایگان نیز از ۳۲ میلیارد دلار در 
اجرای برجام و ۳۶ در ســال پایانی دولت گذشته به 
۵8 میلیارد دلار در سال ۱۴۰۱ رسیده است. تجارت 
با آفریقا نیز دو برابر شــد و از ۶۰۰ میلیون دلار به 
۱۲۰۰ میلیون دلار رسید. حجم کل تجارت خارجی 
از 7۳ میلیارد دلار در ســال ۱۳۹۹ به ۱۱۲ میلیارد 

دلار در سال ۱۴۰۱ رسید.
پاسخ به اظهارات قالیباف در مورد هدر رفت انرژی

وی در پاســخ به پرسش ایســنا درباره سخنان 
اخیــرا رئیس مجلــس در زمینه هدررفت ســالانه 
۱۰۴ میلیــارد دلاری در بخش انــرژی و اقدامات 
دولــت برای جلوگیری از این هدر رفت، اظهار کرد: 
موضوع هدررفت انرژی بحث دیروز و امروز نیســت 
بلکه بحثی بسیار قدیمی در نظام حکمرانی ماست. 
طبیعتــاً مجلس اگر نگاه یــا برنامه ای در این حوزه 
دارد، نگاهش را در قالــب قانون تصویب کند. الان 
در ایام تصویب برنامه توسعه هستیم. اگر باید برای 
هدررفت انرژی تدبیری صورت گیرد در برنامه تعیین 

تکلیف شود.
ســخنگوی دولــت تصریح کــرد: در این زمینه 
هم شــفاف صحبت شــود که یارانــه پنهان یا رفع 
هدررفت انرژی یعنی چــه؟ یعنی می خواهند نرخ 
چه چیزی جابجا شــود؟ نرخ گاز اســت؟ نرخ نفت 
اســت؟ نرخ بنزین است؟ مقصود چه چیزی است؟ 
شفاف صحبت کنند که مردم شفاف متوجه منظور 
شــوند. ضمن اینکه مشخص شود برنامه مجلس در 

این زمینه چیست؟
بهادری جهرمی یادآور شــد: دولت هم در جهت 
انجــام کار کارشناســی همراه و مشــاور امینی در 
تصمیم گیری نهایی برای مجلس اســت و هم دولت 
مسئولیت پذیری است و اگر قانون موضوعی را تعیین 
تکلیف کند، دولت مسئولیت خود را انجام می دهد.

ســخنگوی دولــت تاکید کــرد: البتــه باید به 
واقعیت های اجرایــی در هنگام تصمیم گیری توجه 
داشــت، مثلًا نمی شود امروز تصویب کنیم و از فردا 
بگوییــم کالابرگ الکترونیکی اجرا شــود اما هنوز 
زیرســاخت های آن فراهم نباشد. ضمن اینکه وقتی 

دو استان بوشهر 
و یزد به عنوان 
استانی هایی که با 
حدود ۶ برابر رشد 
خرید گندم نسبت 
به سال گذشته از 
افزایش کم سابقه ای 
در میزان خرید 
گندم برخوردار 
بوده اند. خرید گندم 
در کهگیلویه و 
بویراحمد، ۲.۵ برابر 
و در استان های 
البرز، فارس و 
اصفهان، بیش از 
۲ برابر شده است. 
تاکنون بیش از 
٤۵۰ هزار کشاورز 
در سراسر کشور، 
گندم تولیدی خود 
را به مراکز خرید 
این محصول تحویل 
داده اند.

مونا هادی    -        سخنگوی دولت با اشاره به توجه رئیس جمهور به وضعیت معیشتی و حقوق بازنشستگان تاکید کرد 
که دولت به هیچ وجه موافق کاهش حقوق بازنشسته ها نیست و اگر برداشتی اینچنین از لایحه برنامه هفتم توسعه 

شده صحیح نیست.

روند نزولی نرخ رشد تورم ادامه دارد

میلیارد  یــک  تجارت  پیش بینی   
یورویی بین ایران و ایتالیا

رئیس اتاق مشــترک ایران و ایتالیا گفت: 
پیش بینی می شــود در شــش ماهه نخست 
امسال تجارت )مجموع واردات و صادرات( ایران 
و ایتالیــا از یک میلیارد یورو عبور خواهد کرد 
که نشان می دهد ارتباط دو کشور کم شده، اما 

قطع نشده است.
 احمد پور فلاح با بیان اینکه در ســال های 
طولانی ایتالیا شــریک اول تجارتی ایران بود، 
گفت: ایتالیا برای ایران فرصت طلایی بود، چرا 
که تنها کشور اروپایی بود که تراز تجاری ایران 

نسبت به آن مثبت بود.
وی با بیــان اینکه خیلــی از صنایع ایران 
مثل چرم، ســنگ، فولاد، خودرو، مواد غذایی 
و نساجی زیرساخت های اروپایی دارد، تصریح 
کرد: در حال حاضر تعداد شرکت های ایتالیایی 
که در ایران دفتر دارند انگشت شمار است، اما 
پیمانکاران در صنایع مختلف به ویژه نفت، گاز 
و پتروشــیمی در حال ایجاد نیروگاه در ایران 
هستند. علت اصلی خروج آن ها از ایران بحث 
تحریم ها و مشکلات مربوط به تبادل پول است.

اما به گفته رئیس اتاق مشترک ایران و ایتالیا 
ارتباط دو کشور در حال حاضر قطع نیست. هر 
چند حدود ۱۲ سال پیش ترنور )گردش مالی( 
دو کشــور به 7.۵ میلیارد یورو می رسد. الآن 
هم ارتباط دو کشــور در زمینه هایی که برای 
شرکت ها مجاز اســت با ایران کار کنند مثل 
مواد غذایی و دارویی وجود دارد و واردات این 
محصولات از ایتالیا انجام می شود و برخی مواد 

غذایی نیز از ایران صادر می شود.
وی افزود: پیش بینی می شــود در شــش 
ماهه نخست امســال تجارت )مجموع واردات 
و صــادرات( ایران و ایتالیا از یک میلیارد یورو 
عبور خواهد کرد که نشــان می دهد ارتباط دو 

کشور کم شده، اما قطع نشده است.
 مشــوق   های صنعتی و یارانه باید براساس 
محصول نتایجی مانند دســتیابی به مقیاس 
اقتصادی، حضور در بازارهای صادراتی و توسعه 

فناوری و بهره   وری پرداخت شود. 
باید به الزامات انقلاب چهارم صنعتی توجه 
شــود.اقتصاد ایران بر مبنای آنچه در اسناد و 
قوانین بالادســتی، به ویژه برنامه های پنج ساله 
توسعه کشور پیش بینی شــده، باید از مسیر 
صنعتی شدن با اتکا به ارتقای سطح ارزش افزوده، 
توســعه صادرات، بهبود بهــره   وری و افزایش 
اشتغال زایی، به توسعه پایدار دست می یافت؛ 
اما واقعیت این است که ظرف دهه   های اخیر در 
عملیاتی کردن این ماموریت به توفیق چندانی 
دست نیافته   ایم.نگاهی به شرایط توسعه صنعتی 
کشور نشــان می دهد که تولیدات صنعتی در 
طول دهه   های اخیر بــر صنایع منبع   محوری 
متکی بوده اند که انرژی ارزان، شاه کلید توسعه 
آنها محسوب می شود و در حال حاضر شاکله 
اصلی ارزش افزوده کشــور را با ســهم بیش از 

7۰درصد به خود اختصاص داده   اند.

  بورس ۲ میلیون واحدی شد
شاخص کل بورس درحالی دوباره به کانال دو میلیون واحد بازگشت که در ساعات میانی معاملات تواسنته بود تا رقم دو 
میلیون و ۱۰ هزار واحد نیز افزایش یابد اما در ساعات پایانی از سرعت صعود شاخص کل کاسته شد و این شاخص در رقم 
دو میلیون و یک هزار واحد ایستاد.شاخص کل بورس امروز با ۳۴۳۹ واحد افزایش در رقم دو میلیون و یک هزار واحد ایستاد. 
شــاخص کل با معیار هم وزن نیز ۱۲۵۱ واحد افزایش یافت و رقم 7۱۰ هزار و 7۹۳ واحد را ثبت کرد.در این بازار ۳۶۶ هزار 
معامله به ارزش ۵۰ هزار و ۲۱7 میلیارد ریال انجام شد.۳۲ درصد نمادهای بورسی مثبت و ۶8 درصد این نمادها منفی بودند 
که از بین آن ها پالایش نفت اصفهان نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی و صنایع پتروشیمی خلیج فارس و مخابرات 

ایران نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.
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5 سرمایه 

 یک شرکت در مرکز رشد دانشگاه ایلام دانش بنیان شد
شرکت فناوران برق کهربا توان آریا مستقر در مرکز رشد دانشگاه ایلام و تولیدکننده نرم افزار مدیریت عملکرد دارایی کاردینو، 
پس از طی مراحل ارزیابی موفق به دریافت مجوز دانش بنیان از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری شد.

 بــه نقــل از روابط عمومی، نرم افزار مدیریت عملکرد دارایی کاردینو محصولی در رده جهانی و راهکاری تحت وب مبتنی بر 
استانداردهای ISO 14224 و NORSOK 008 و سازگار با استانداردهای شرکت های بالادستی وزارت نفت بوده که با بهره گیری از 
مشاوران خبره در انجمن علمی تعمیرات و نگهداری ایران با رویکرد دانش محور به صورت کاملًا بومی برای شرکت های فعال در 

حوزه نفت، گاز و پتروشیمی طراحی شده است.
 

قانون تصویب می شود دیگر یک صدا از مجلس شنیده 
شود و شاهد چندصدایی نباشیم.

بهــادری جهرمی یادآور شــد: وقتی مجلس در 
موضوع نرخ خوراک پتروشیمی تعیین تکلیف می کند 
دیگر یک کمیسیون و یک نماینده حرف دیگری در 
آن موضوع واحد بر زبان نیاورد. همه یکصدا باشــند. 
دولت در مورد هدررفــت انرژی و افزایش بهره وری 
برنامه روشنی دارد و سازمان ملی بهره وری متولی این 
کار شده و دوهفته یکبار هم معاون اداری استخدامی 
رییس جمهوری در هیئت دولت گزارش  اقدامات در 

این زمینه را ارائه می کند.

  اجازه نمی دهیــم هیچگونه تعرضی به 
حقوق بازنشستگان صورت بگیرد

وی در پاسخ به پرسشــی درباره وضعیت حقوق 
بازنشســتگان، گفت: شــخص رئیــس جمهوری به 
وضعیت معیشتی و حقوق بازنشستگان بسیار حساس 
است و در جلسه ای تاکید داشت که هزینه های یک 
فرد بازنشسته از یک کارمند شاغل بیشتر است. دولت 
به هیچ وجه موافق کاهش حقوق بازنشسته ها نیست 
و اگر برداشتی اینچنین از لایحه برنامه هفتم توسعه 

شده صحیح نیست.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه اطمینان می دهم 
اجــازه نمی دهیــم هیچگونــه تعرضی بــه حقوق 
بازنشستگان صورت بگیرد، اظهار کرد: دولت به دنبال 
تأمین و پرداخت حقوق پایدار و متناسب بازنشستگان 
است؛ در عین حال تلاش خود را برای اصلاح وضعیت 
ناترازی صندوق.های بازنشستگی به کار خواهیم بست 
تا شاهد تعادل منابع و مصارف در صندوق ها و ثبات و 
پایداری در نظام بیمه اجتماعی کشور و حل مشکلات 
کلان اقتصــادی از طریق خاموش کردن موتورهای 

خلق تورم و نقدینگی باشیم.
بهــادری جهرمی در پاســخ به پرسشــی درباره 
قیمت گذاری خودرو، گفت: هرچند مطابق صلاحیتی 
که مجلس شورای اسلامی به شورای رقابت داده این 
نهاد مستقل اســت اما ضروری است با هماهنگی و 
تعامل با نهادهایی که مسئول مهار تورم هستند اقدام 

یا تصمیمی اتخاذ شود.

وی افزود: این امر منافاتی با اســتقلال این نهاد 
ندارد اما انتظار دولت این است که اینگونه تصمیمات 
یکجانبــه و یکطرفه و بدون در نظر گرفتن شــرایط 
کلی اقتصاد کشــور و تحقق شــعار سال برای مهار 

تورم اخذ نشود.
خرید گندم امسال رکورد سال گذشته را شکست

سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره خرید 
تضمینــی گندم، تاکید کرد: با اعتماد کشــاورزان و 
سیاست های دولت، تاکنون خرید گندم امسال رکورد 
سال گذشته را شکست از 7 میلیون و ۲۰۰ هزار تنُ 
فراتر رفت. ارزش گندم های خریداری شــده از مرز 

۱۰۰ هزار میلیارد تومان عبور کرده است.
وی افزود: دو اســتان بوشــهر و یــزد به عنوان 
اســتانی هایی که با حدود ۶ برابر رشد خرید گندم 
نســبت به سال گذشــته از افزایش کم سابقه ای در 
میــزان خرید گندم برخــوردار بوده اند. خرید گندم 
در کهگیلویه و بویراحمد، ۲.۵ برابر و در استان های 
البرز، فارس و اصفهان، بیش از ۲ برابر شــده است. 
تاکنون بیش از ۴۵۰ هزار کشاورز در سراسر کشور، 
گندم تولیدی خــود را به مراکز خرید این محصول 

تحویل داده اند.

  اصــرار بر جابجایی مســئول برگزاری 
انتخابات جای تامل دارد

بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی درباره اصرار 
برخی نمایندگان مجلس بر جابه جایی معاون سیاسی 
وزیر کشور، تصریح کرد: جابجایی مسئول برگزاری 
انتخابات شــش مانده به انتخابات محل تأمل است. 
حرف وزیر کشــور در این خصــوص را باید البته از 
خود وی شــنید. مسائل حاشیه ای و فرعی - به ویژه 
در حالی که شش ماه به انتخابات باقی مانده - نباید 
محور مباحث میان قوا قرار بگیرد. دغدغه اصلی مردم 
مسائل معیشتی است و همکاری خوبی میان دولت و 

مجلس وجود دارد.

  آخرین تصمیمــات دولت درباره رابطه 
با سوئد

ســخنگوی دولت با اشــاره به اقدام دولت برای 
محکومیت اهانت به قرآن در سوئد و دانمارک، اظهار 
کــرد: وزارت امور خارجه در این قضیه به موقع وارد 
عمل شد و فعالانه عمل کرد. از همان ابتدای ارتکاب 
این اقدام موهن در دانمارک و ســوئد با اعلام موضع 

رییس جمهوری و وزارت امور خارجه محکوم شد.
وی ادامه داد: سفرای هر دو کشور به وزارت خارجه 
احضار شدند. پذیرش سفیر جدید سوئد و اعزام سفیر 
به ســوئد نیز متوقف شده است. همچنین به دستور 
رئیس جمهوری تا زمانی که دولت سوئد برای حفظ 
حرمت کتاب های آسمانی و قرآن اقدامی جدی انجام 
ندهد و با فردی که هتاکی کرده، برخورد جدی نکنند، 

همین تصمیم پابرجا خواهد بود.
بهادری جهرمی همچنین اعلام کرد: دولت در حال 
پیگیری تشکیل نشست اضطراری سازمان همکاری 

اسلامی است.

  بیماری تورم، بیکاری، گرانی و رکود در 
مسیر درمان است

وی در پاسخ به پرسشی با اشاره به وضعیت رشد 
نقدینگی اظهار کرد: رشد نقدینگی از حدود ۴۳ درصد 
در ابتدای استقرار دولت، خرداد امسال به ۲8 درصد 
رسیده و کاهش ۱۳.8 درصدی داشته، در حالی که 
پرداخت تســهیلات در شبکه بانکی کاهش نیافته و 
افزایش ۴۵ درصدی داشته است. سه ماهه اول سال 
نرخ رشد تسهیلات ۲۵.8 درصد رشد را تجربه کرده 
اســت. همزمان رشد اقتصادی هم مدنظر بوده و در 
صنایع دارویی رشد ۱۱.7 درصدی را شاهد بودیم و 

نرخ آمار بیکاری در فصل بهار که فصل فعالی نیست 
با کاهش نســبت به سال قبل همراه شده که نشان 
می دهد مشــکلات تورم، بیکاری، گرانی و رکود به 
تدریج در حال برطرف شــدن و در مسیر درمان قرار 

گرفتن، است.

  اگر نمایندگان با تشکیل وزارت بازرگانی 
از مجلس شنیده  موافقت کردند، پس یکصدا 

شود
ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی درباره 
اظهــارات رئیس مجلــس مبنی بر اینکه تشــکیل 
وزارت بازرگانــی به تولید ضربــه می زند، گفت: اگر 
مجلس به کلیات لایحه ای بعد از یک سال و نیم رأی 
مثبت داده، بهتر اســت که یک صدا از مجموعه های 
مختلف حاکمیت شــنیده شود. مردم  قضاوت کنند 
آیا ســاختارهای موجود برای نظارت بر بازار را کافی 
می دانند؟ ما ساختار منســجم برای نظارت بر بازار 
نداریم و قوانین گذشــته نظارت بر بازار را تقســیم 
کرده اند. یکی از اهرم های تحقق شعار سال، کنترل 

بازار است که به ساختار منسجم نیاز دارد.

  تدبیر در اجرای قانون با متولیان آن است
بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی درباره طرح 
این موضوع که »استقرار مجدد گشت های ارشاد به 
دستور رییس جمهوری انجام شده«، گفت: از معاون 
رئیس جمهوری ســوالی شــد که وی هم اعلام کرد 
اطلاع ندارد، از وزیر کشور بپرسید. او فقط نقل قول 

ناروا را تکذیب کرد.
وی بــا بیان اینکه متولی اجــرای هر نوع قانونی 
در دســتگاه اجرایی دولت است، گفت: دولت نسبت 
به وظایف خود مســئولیت پذیر است اما باید تدبیر 
لازم بــرای اجرای قانون را داشــته باشــد. در بیان 
رئیس جمهوری از ابتدا همین بوده که هر مقام اجرایی 
برای اجرای قانون مکلف به تدبیر برای حسن اجرای 
قانون است و پابه پای حسن اجرای قانون باید کرامت 
انسانی و شهروندی نیز حفظ شود. هر حوزه خارج از 
دستگاه های اجرایی، متولی خود را دارد. متولی همان 
قانونی که در دستگاه اجرایی، دولت است، در خارج 
دولت مثلًا ضابط قضایی اســت. هر مقامی در حوزه 
صلاحیت خود مکلف به اجرای قانون اســت. تدبیر 
اجرای قانون در حوزه صلاحیت همان مقام است.  

ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی درباره 
ایرادات شورای نگهبان به طرح ساماندهی کارکنان 
دولت، گفت: هنــوز صحن علنی تصمیم گیری برای 
رفع ایرادات شورای نگهبان نداشته است، دولت قبل 
از این، نظر خود را به کمیســیون اعلام کرده است 
و فرایند جذب نیروی انســانی باید طبق روال عادی 
قانون صورت بگیرد و بار مالی آن در نظر گرفته شود.

  وضعیــت پرداخــت طلب ایــران از
 سوی عراق

بهادری جهرمــی در پاســخ به پرسشــی درباره 
پرداخت طلب ایران از سوی عراق، میزان دقیق این 
بدهی و طرح موضوعاتی درباره صادرات نفت در برابر 
دریافت غذا، تصریح کرد: بخش اول این پرســش را 
بانک مرکزی باید اعلام کند، چون در شرایط تحریم 
قرار داریــم و اقدامات در ایــن زمینه به روش های 

خنثی سازی انجام می شود.
وی یادآور شد: مســیرها و توافقات نادرستی در 
دولت قبل صورت گرفته بود که اینســتکس یکی از 
آن هاست، دولت سیزدهم میراث دار این  موارد بود که 
بخشی از آن را حل کرده و بخشی دیگر هم در حال 
حل شــدن است. قدرت دلار در سطح جهان کاهش 
یافته و طبیعی اســت که برخی از کاسبان تحریم ها 

این امر را برنمی تابند.

 اضافه شدن ٤ شــهرک صنعتی
 به همدان

همدان نماینده مردم همدان در مجلس با 
بیان اینکه همدان باران پروژه هاست، گفت: 
این شهرستان با قدرت توسعه پیدا می کند 
به طوری که چهار شهرک صنعتی جدید به 

شهرک های صنعتی همدان اضافه می شود.
کمیتــه  در  حاجی بابایــی  حمیدرضــا 
برنامه ریزی شهرســتان همدان، اظهار کرد: 
بودجه شهرســتان ۲۳۶ میلیارد تومان است 
که این رشد بودجه به این علت بود که دولت 
فروش نفت را بــه بالای یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار برساند یعنی سه درصد مناطق محروم 
۱۳ هزار و ۱۰۰ بود که امسال ۵7 هزار و ۵۵۰ 

میلیارد تومان است.
وی تصریح کرد: ســهم ســال گذشته ما 
۲۳۶ میلیارد تومان بود امسال ۵7۰ میلیارد 
تومان شده است به طوریکه ۶۴ میلیارد از این 
ناحیه به بودجه شهرستان اضافه شد اما توسعه 

شهرستان به این اعتبارات نیست.
حاجی بابایی ادامه داد: ۴۰۰ میلیارد تومان 
برای دو مجتمع آبرسانی اعتبار گذاشته شده و  
۴۰۰ میلیارد تومان برای الگوی کشت اعتبار 

دیده شده است.
نماینده مردم همدان در مجلس خاطرنشان 
کرد: ۲۰ هزار میلیارد تومان پتروشیمی این 
ســینا و ۳۰۰ میلیارد تومان در دو ماه آینده 
بــرای تجهیز بیمارســتان اکباتان تخصیص 
می یابد و دانشگاه علوم پزشکی همدان می رود 

که یکی از قطب های پزشکی کشور شود.
وی بــا تأکید بر اینکــه کارخانجات ما پر 
شتاب در حال توسعه هستند، اعلام کرد: هر 
کس ۵۰۰۰ کارگر در همدان پیدا کند توان 

تأمین شغل داریم.
حاجی بابایی بیان کرد: سال ۱۳88 جزو 
استان های با فناوری های برتر شدیم که ۵۰ 
هکتار زمین اختصاص یافت و امروز به ۵۰۰ 

هکتار رسیده است.
نماینده مردم همــدان در مجلس با بیان 
اینکه پــروژه های بزرگی در همدان در حال 
انجام اســت، اظهار کرد: در ردیف اعتبار راه 
آهن تهران- همدان- ســنندج ۴۰۰ میلیارد 
تومان پول وجود دارد.وی ادامه داد: راه آهن 
سنندج به مرز باشماق در مجلس مصوب شده 
اســت و امسال پر شتاب بیمه ایران راه آهن 
همدان- ملایر را برعهده می گیرد تا به زودی 
به پایان برســانیم.حاجی بابایی تصریح کرد: 
سال ۹7 برقی کردن راه آهن همدان- تهران  
در مجلس مصوب شد که جزو سرمایه گذاری 
خارجی در نظر گرفته شده بود.وی گفت: در 
رینگ دوم شهر همدان باید تراموا کشیده شود 
و همچنین ایستگاه اختصاصی شهر همدان 
باید پشت گمرک باشد.نماینده مردم همدان 
در خانــه ملت اظهار کرد: ایســتگاه راه آهن 
اصلی همدان باید به تراموا وصل شود که 7۰ 
درصــد ترافیک همدان را حل می کند و ۱۰ 

هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
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حمید بهزادی، با اشاره به پتانسیل های معدنی 
استان همدان، اظهار کرد: استان همدان به علت 
داشــتن معادن فراوان این پتانسیل را دارد که در 
کنار هر معدن واحد صنعتی ایجاد شود به طوریکه 
در این استان ۱8۰ واحد شن و ماسه وجود دارد.

وی با بیان اینکه در سه ماهه نخست امسال نیز 
بیشترین مجوز در بخش کانی های غیرفلزی صادر 
شده است، تصریح کرد: در استان همدان امسال 
۴۵ پروانه با ۴۶۹۵ میلیارد ریال سرمایه گذاری و 

اشتغالزایی برای ۲۵۳ نفر صادر شده است.
بهزادی با اشاره به وجود واحدهای بلوک سازی، 
شــن و ماســه، بتن، سنگ برُی، ســیلیس کوبی 
در همــدان خاطرنشــان کــرد: وجــود معادن 
شــن و ماســه، ســنگ لاشــه آهکی، سیلیس، 
ســنگ، فروســیلیس، فلدســپات و خــاک رُس 
 باعث شده در اســتان همدان واحدهای صنعتی

 مرتبط نیز شکل بگیرد.
این مقام مسئول افزود: از ۱۱۶۲ واحد صنعتی 
موجود در اســتان همدان بیش از ۴۰۰ واحد در 
حوزه کانی هــای غیرفلزی بوده کــه حدود ۴۰ 
درصد از اشــتغال بخش صنعت استان نیز در این 

حوزه است.
وی با بیان اینکه دومین صنعت استان به لحاظ 
صدور مجوز مربوط به صنایع پلیمری)لاستیک و 
پلاستیک( است، یادآور شــد: تولید انواع لوله ها 
و قطعــات پلیمری، بازیافت پلاســتیک در گروه 
پلیمری قرار می گیرند کــه در حال حاضر ۱۲۰ 
واحد صنایع پلیمری در استان همدان موجود است

معاون صنایع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
اســتان همدان بیان کرد: امسال ۲۳ مجوز برای 
صنایع پلیمری با ۴۳7 میلیارد ریال سرمایه گذاری 
صادر شــده اســت که برای ۲87 نفر اشتغالزایی 

خواهد داشت.

 چالش های توسعه صنعتی همدان
وی با اشــاره به اینکه در اســتان همدان ۱۲ 
چالش برای توســعه صنعتی وجــود دارد، اظهار 
کــرد: نخســتین چالش مهم اســتان همدان در 
مســیر توســعه صنعتی چالش زیست محیطی 
و کم آبی اســت که بر این اســاس نباید صنایع 
آب بر در این اســتان مستقر شــوند که پیشنهاد 
 داده ایــم صــدور مجوز صنایع آب بــر در همدان 

متوقف شود.
بهــزادی با بیان اینکه حــدود 8 تا ۱۰ درصد 
از صنایع اســتان همدان آب بر هســتند، تصریح 
کرد: واحدهای صنعتی اســتان باید چالش آب را 
مدیریت کرده و آب در این واحدها بازچرخانی شود 
به طوریکه واحدهای صنایع فولادی، کاغذسازی و 
کنسانتره که از صنایع آب بر هستند، تماماً سیستم 

بازچرخانی را نصب کردند.
وی با اشاره به اینکه امسال نیز هفت شرکت با 
هماهنگی امور آب برداشت از آب های زیرزمینی 
را متوقف کرده و از پساب تصفیه خانه همدان آب 
خواهند گرفت، یادآور شد: در حال حاضر شهرک 
صنعت ویان یک میلیون مترمکعب، منطقه ویژه 
جهان آباد ســه میلیون مترمکعــب و نیروگاه ۱۲ 
میلیون مترمکعب از پســاب تصفیه خانه همدان 

تخصیص دارند.
این مقام مسئول افزود: مازاد پساب تصفیه خانه 
نیز برای هفت واحد صنعتی استان از جمله فولاد 
ویان، پتروشــیمی هگمتانــه، ذوب آهن ملایر، 
ســیمان نهاوند و ذوب آهن غرب کشور به میزان 
۵۴ میلیون مترمکعب درنظر گرفته شده که امسال 

اختصاص می یابد.
معاون صنایع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
استان همدان مشکلات بانکی را از دیگر چالش های 
توســعه صنعتی استان دانست و افزود: بانک های 

خصوصی بیشترین منابع مردم استان را در اختیار 
دارند اما کمترین مشارکت را در تولید دارند.

بهزادی با اشاره به عدم ثبات نرخ ارز در کشور، 
گفــت: یکی دیگر از چالش های توســعه صنعتی 
عدم ثبات در نرخ ارز است که باعث می شود مواد 
اولیه کارخانه های موجود به سختی تأییدیه مواد 

اولیه بگیرند.

 چالش انرژی برق و گاز باعث افُت تولید 
واحدهای صنعتی شده است

وی با بیان اینکه چالش انرژی برق و گاز نیز از 
مشکلات و چالش های پیش روی توسعه صنعتی 
است، خاطرنشان کرد: قطع برق واحدهای صنعتی 
در تابســتان و قطع گاز در زمســتان باعث شده 
واحدهای صنعتی افُت تولید داشته باشند که در 
این راستا پیشنهاد دادیم یکسری مقررات و قوانین 
اصلاح شود که به واحدهای صنعتی مجوز ایجاد 

نیروگاه داده شود.
بهزادی با اشــاره به اینکه ســن ماشین آلات 
صنعتی اســتان همدان بالای ۳۰ ســال اســت، 
ادامه داد: فرســودگی ماشــین آلات صنعتی از 
چالش هــای مهم پیــش روی توســعه صنعتی 
اســت بــه طوریکه دســتگاه های قدیمــی باید 
 به روزرسانی شوند اما معافیت مالیاتی ورود ماشین

 آلات حذف شــده و تسهیلات نوسازی در صنایع 
دیده نشده است.

معاون صنایع اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
استان همدان با تأکید بر اینکه تحریم و نرخ های 
دســتوری، بیمه و مالیات نیز از دیگر چالش های 
پیش روی توســعه صنعتی هســتند، اظهار کرد: 
شرکت های سرمایه گذاری استان که سهام عدالت  
مردم را در اختیار دارند، در بخش تولید ســرمایه 

گذاری کنند.

بهزادی با اشاره به 
عدم ثبات نرخ ارز 
در کشور، گفت: یکی 
دیگر از چالش های 
توسعه صنعتی عدم 
ثبات در نرخ ارز است 
که باعث می شود مواد 
اولیه کارخانه های 
موجود به سختی 
تأییدیه مواد اولیه 
بگیرند.

علیرضا حیدری    -  معاون صنایع اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان همدان با بیان اینکه صنایع معدنی اشتغالزاترین صنعت در استان 
همدان است، گفت: ٤۰ درصد از اشتغال صنایع استان همدان در بخش کانی های غیرفلزی است.

 صنایع معدنی اشتغالزاترین صنعت 
در همدان است

 جهاد دانشگاهی کشور را در حوزه تولید علم و خودکفایی به جایگاه مناسبی در منطقه رسانده است
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی گفت: جهاد دانشگاهی مولود انقلاب است و با ترکیبی از علم و ایمان و تلاش 

توانسته است انقلاب و کشور را در برهه های حساس یاری کند.
 به نقل از روابط عمومی جهاددانشگاهی آذربایجان غربی، روح الله حضرت پور، با تبریک سالروز تشکیل جهاددانشگاهی به 
فعالین این عرصه افزود: پژوهش و نوآری و اتکا به توان جوانان ایرانی مولفه ای بود که امام )ره( از آغازین روزهای انقلاب به 
آن اعتقاد داشتند و در تمام برهه های سخت و حساس از قبیل جنگ هشت ساله، با توجه به توان جوانان و دانشمندان ایرانی 

از گردنه های سخت و حساس عبور کردند. 

 عملیــات اجرایی راه دسترســی 
بیمارستان رازی ایلام آغاز می شود

اســتاندار ایلام گفــت: برای تســریع در 
دسترســی  راه  اجرایــی  عملیــات  آغــاز 
 بیمارســتان رازی، ظــرف دو هفتــه آینده 
دستگاه های اجرایی تاسیسات زیرساختی خود 

را جابجا کنند.
دکتر »حســن بهرام نیا« ماه در نشســت 
کمیته زیرساخت برای ایجاد جاده دسترسی 
بیمارســتان رازی ایلام، اظهار کرد: تسریع در 
عملیات اجرایی راه دسترسی بیمارستان رازی 
شــهر ایلام، گفت: دستگاه های اجرایی ظرف 
مدت ۴8 ساعت نسبت به تحویل نقشه اجرایی 
شــبکه ها به اداره کل راهداری و حمل و نقل 

جاده ای استان اقدام کنند. 
برای تسریع در آغاز عملیات اجرایی جاده 
دسترسی بیمارســتان رازی، ظرف دو هفته 
آینده دستگاه های اجرایی تاسیسات زیرساختی 

خود را جابجا کنند.
وی گفــت: هزینه جایجایی شــبکه های 
زیرســاختی آب و بــرق و گاز و مخابــرات و 
شرکت پتروشیمی ایلام بر عهده دستگاه های 
اجرایــی و این شــرکت اســت کــه پس از 
جابجایی شــبکه ها بلافاصله عملیات اجرایی 
راه دسترسی بیمارستان توسط پیمانکار آغاز 
می شود، تصریح کرد:  تدابیر ایمنی و امنیتی 
برای جابجایی شــبکه ها اندیشیده شود و در 
 جابجایی شــبکه ها باید طوری اقدام شود که

 این امور زیرساختی خللی در خدمات دهی به 
دانشگاه ایلام، دانشگاه فرهنگیان و بیمارستان 

رازی ایجاد نکند.
استاندار ایلام با تاکید بر تسریع در عملیات 
اجرایی راه دسترســی بیمارستان رازی شهر 
ایلام، گفت: دستگاه های اجرایی ظرف مدت ۴8 
ساعت نسبت به تحویل نقشه اجرایی شبکه ها 
بــه اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

استان اقدام کنند.
وی با تاکید بر این نکته که طبق زمانبندی 
تعیین شــده باید عملیات اجرایی این پروژه 
آغاز شــود، خاطرنشــان کرد: برای تسهیل 
و تســریع در عملیــات اجرایی ایــن پروژه 
 در زمانبنــدی تعیین شــده بایــد پیمانکار

 پروژه در عملیــات پی کنی و حفاری و دیگر 
امــورات برای جابجایی و انتقال شــبکه های 
زیرســاختی این مسیر با دســتگاه ها اجرایی 

مشارکت کند.
 این نشســت با حضور معــاون هماهنگی 
امــور عمرانــی اســتاندار ایــلام، رییــس 
دانشــگاه علوم پزشــکی ایلام، مدیران عامل 
شــرکت های آب و فاضلاب استان، گاز، برق 
و مخابرات،  ارتباطات زیرســاخت، مدیرکل 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعــات، نمایندگان 
 دانشــگاه ایلام و شــرکت پتروشیمی ایلام و

 پیمانکاران و مشــاور پروژه راه دسترسی به 
بیمارستان رازی برگزار شد.
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  مددجویی از قرارگاه خاتم الانبیاء برای رفع تنش آبی گلستان
استاندار گلستان از فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( درخواست کرد تا نسبت به رفع تنش آبی این استان نگاه 

ویژه داشته باشد.
علی محمد زنگانه شــامگاه سه شــنبه ۳ مردادماه ۱۴۰۲ در دیدار با ســردار عبدالرضا عابد، فرمانده قرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیاء)ص( که با حضور ســردار ملک شــاهکوئی، فرمانده سپاه نینوای گلستان و تعدادی از مدیران کل استان برگزار 
شد، اظهار کرد: متأسفانه استان گلستان به عنوان یکی از چهار استان دارای تنش آبی کشور مطرح بوده و در همین راستا 

نیازمند نگاه و پیگیری مسئولین قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( هستیم.

 تعهد ایجاد ۱۰ هزار فرصت شغلی در 
کهگیلویه و بویراحمددر سال جاری

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
کهگیلویه و بویراحمد گفت: تعهد استان در سال 
جاری ایجاد ۱۰ هزار و ۱8۰ فرصت شغلی است.

سید احسان عســکری در نشست شورای 
اشــتغال با تسلیت دهه اول محرم از  زحمات 
دســتگاه های اجرایی در سفر دولت به استان 
قدردانــی کرد و افزود: بــا وجود اینکه عده ای 
تلاش کردند اقدامات تیم اقتصادی اســتان را 
ناچیز جلوه دهند اما کارهای صورت گرفته در 
ســفر دولت کاملًا مشهود بود و آیت الله دکتر 
رئیسی نیز در نشست هیات دولت به اقدامات 
صورت گرفته بــرای احیاء واحدهای صنعتی 
و اقتصادی استان اشــاره کرد.وی اظهار کرد: 
اســتقبال مردم در کنار افتتاح کارخانه قند، 
ســد چم شیر، پتروشیمی گچســاران، پارک 
آبی یاســوج و چندین طرح دیگر شــیرینی 
ســفر دولت به استان را دو چندان کرد.معاون 
اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه 
باید سرعت کار در بخش اقتصادی را افزایش 
و پروژه های بزرگ تری را در دســتور کار قرار 
دهیم، خاطرنشان کرد: برای رفع معضل بیکاری 
نیازمند احداث صنایع بزرگ با اشتغال پایدار 

هستیم تا جمعیت بیکاران کاهش یابد.
عسکری با اشاره به اینکه آمار ایجاد اشتغال 
از سه طریق ســنجیده می شود، تصریح کرد: 
سامانه رصد، کارگروه رفع موانع تولید و شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در حوزه 
اشــتغال زیر ذره بین هســتند.وی با اشاره به 
اینکه اقدامات صورت گرفته در حوزه اشتغال 
باید در سامانه رصد ثبت شود، ادامه داد: عدم 
ثبت عملکرد دســتگاه ها در ســامانه رصد به 
ضرر اســتان است.معاون استاندار کهگیلویه و 
بویراحمــد عنوان کرد: البته با مدلی که پیش 
گرفته ایم در آینده نزدیک شاهد تحولات بزرگی 
در حوزه اقتصاد و اشتغال استان خواهیم بود.

معاون اقتصادی استانداری کهگیلویه و بویراحمد 
تاکید کرد: تعهد اشتغال استان در سال جاری 
۱۰ هزار و ۱8۰ فرصت شغلی است که با توجه 
به تحقق ۱۲ هزار و ۵۰۰ فرصت شــغلی سال 
گذشته رســیدن به این مهم دور از دسترس 
نیست.عسکری تصریح کرد: تاکنون یک هزار و 
۶۰۰ فرصت شغلی در سامانه رصد ثبت شده 
و امیدواریم با تلاش های صورت گرفته ظرف 
هفته آینده به سه هزار فرصت شغلی افزایش 
یابد که ۳۳ درصد اهداف اشتغال زایی تحقق پیدا 
کرده است.وی با اشاره به اینکه بسیج سازندگی 
و کمیته امداد امام)ره( در ایجاد اشتغال عملکرد 
خوبی دارند عنوان کرد: این دســتگاه ها سهم 
اعتباراتــی خود در ایجاد اشــتغال را جذب و 
اشتغال ایجاد کرده اند.به نقل از روابط عمومی 
اســتانداری کهگیلویه و بویراحمد، عسکری با 
اشاره به اینکه با افتتاح پروژه های سفر دولت به 

استان اشتغال زایی خوبی ایجاد شد.

دکتر جواد پورکریمی سرپرست سازمان جهاددانشگاهی 
تهران در آســتانه چهل و ســومین ســالگرد تأســیس 
جهاددانشگاهی در گفت وگو با ایسنا، بابیان اینکه همگان 
واقفند جهاددانشگاهی یک نهاد انقلابی است که برخاسته 
از دل انقلاب و شــورای عالی انقلاب فرهنگی برای کمک 
به اداره صحیح دانشگاه در شرایط پرتلاطم ابتدای انقلاب 
بود، و توانســت منشأ اثر مثبت بسیاری در زمان تعطیلی 
دانشــگاه ها و پس از بازگشایی مجدد باشد، ادامه داد: اما 
آنچه به نظر می رســد درباره جهاددانشگاهی به آن کمتر 
توجه شده، این است که آیا مدل جهاددانشگاهی به عنوان 
یک مدل موفق، قابلیت تبدیل شدن به یک چارچوب نظری 

سازمانی - مدیریتی را دارد یا خیر؟
سرپرست سازمان جهاد دانشگاهی تهران، با بیان این که 
سخنان مقام معظم رهبری)مدظله العالی( را در خصوص 
جهاد دانشگاهی خلاصه، تحلیل، طبقه بندی و به چارچوبی 
تبدیل کردیم، در ادامه با اعتقاد به این که پس از چندین دهه 
همراهی با پیشرفت کشور پس از انقلاب، جهاد دانشگاهی 
باید هم اکنون با حرکتی پرشــتاب تر از گذشته خلاء های 
موجود را شناسایی و آن را جبران کند، افزود: از نگاه تئوریک 
حرکت جهادی را می توان در دو محور خلاصه کرد، محور 
عمودی نشانگر شاخص حرکت و محور افقی نشانگر شاخص 
جهت است، باید در نظر داشت حرکت بدون جهت با هر 
شتابی، سرانجامی نخواهد داشت.دکتر پورکریمی، با بیان 
این که از نگاه تئوریک من جهاد را حرکت و انقلابی بودن 
را جهت می دانم، در ادامه تصریح کرد: حاصل تقاطع این 
۲ محور)حرکت و جهت( ایجاد ۴ ناحیه است، نام منطقه 
حاصل از تقاطع حداکثر شاخص حرکت با جهت را حرکت 
جهت دار جهاد دانشگاهی یا همان جهاد انقلابی گذاشته ام 
که ما باید در این ناحیه قرار گیریم و به نقطه ایده آل برسیم.

وی، با بیــان این که یقیناً دیگر مناطق ما را به مقصد 
نمی رســانند، افزود: ناحیه حرکت بــدون جهت به مثابه 
حرکت های منحرفانه)مانند حرکت های داعش گونه( است 
که شاهد آن بودیم که در آن چیزی جز گمراهی و ضلالت 
در برنــدارد. در ناحیه بدون حرکــت و جهت هم چیزی 
جز ســکون و مرگ نداریم و ناحیه جهت دار بدون حرکت 
منطقه بی خاصیت است.سرپرست سازمان جهاد دانشگاهی 
تهران، با اشاره مجدد بر وجود ۴ ناحیه، تصریح کرد: جهاد 
دانشگاهی در ناحیه جهاد انقلابی یعنی حرکت جهت دار 
قرار دارد بنابراین مهم است که بدانیم جهاد دانشگاهی چه 

کار می کند و چه کار باید بکند؟ تا به اوج برسد.
دکترپورکریمی، با بیان این که جهاد دانشگاهی به مثابه 
جهاد انقلابی به منزله داشتن حرکتی جهت دار با نیروهای 
مخلص انقلابی است، گفت: انقلابی بودن به ظاهر، شعار و 

حرف نیست، انقلابی بودن به عمل است این که در چارچوب 
عمل کردن و مدیریت جهادی داشتن است.

وی، بــا اعتقــاد به این که با وجود قــرار گرفتن جهاد 
دانشــگاهی در این منطقه اما هنوز به نقطه اوج)ایده آل( 
نرسیده است، خاطرنشان کرد: معتقدم هنوز با جهاد انقلابی 
خالص فاصله داریم و برخی موارد باید اصلاح شود. البته برای 

پر کردن این شکاف نیازمند راهبرد هستیم.
سرپرست سازمان جهاد دانشگاهی تهران، با بیان این که 
مقام معظم رهبری در جای جای صحبت های شان درباره 
جهاد دانشگاهی به نگاه انقلابی اشاره دارند، افزود: بر این 
اســاس باید نگاه، هدفمند و جهتمند و مبتنی بر رویکرد 

انقلابی در جهاد دانشگاهی مستقر باشد.
دکتر پورکریمی، با بیان این که انتظار رهبری از جهاد 
دانشــگاهی یک جهاد انقلابی به معنای گذشتن از رفاه و 
آسودگی، جان، مال و ... برای رسیدن به هدف است، افزود: 
انقلابی بودن به ظاهر، شــعار و حرف نیست انقلابی بودن 
به عمل اســت این که در چارچوب عمل کردن و مدیریت 

جهادی داشتن است.
وی، با بیان این که اگر افراد شــاهد حرکت جهت مند، 
هدف مند و با انگیزه جهاد دانشگاهی برای پیشرفت کشور 
باشــند، در عمل ثابت کرده ایم که انقلابی و جهاد انقلابی 
هســتیم، ادامه داد: تلاش برای پیشرفت کشور و جبران 
عقب ماندگی ها، زود جا نزدن و کشور را ترک نکردن و همه 
دشواری ها را برای ساختن کشور تحمل کردن، انقلابی فکر 
کردن و عمل کردن نگاه و مدیریت انقلابی داشتن همگی 

نشان از انقلابی بودن ما دارد.
سرپرست ســازمان جهاد دانشــگاهی تهران، با بیان 
این که هم اکنون برخی کشــورها)خصوصا در شرق آسیا( 
در مسیر توسعه یافتگی و پیشرفت بالایی قرار دارند، افزود: 
این کشورها حرکت های پرشتابی را تجربه کرده اند، اما این 
حرکت هــا عمدتاً بدون جهت بوده و یقیناً به همه جوانب 
توجه نکرده و کامل نیست هرچند توسعه و پیشرفت های 

مادی زیادی را به دنبال داشته باشد.
دکتــر پورکریمی، بــا بیان این که براســاس منظومه 
فکری مقــام معظم رهبری جهاد بایــد حرکت به همراه 
جهت داشــته باشــد، افــزود: در چنین صورتی اســت 
 که مســیر درســتی برای رسیدن به پیشــرفت تعریف

 و فراهم می شود.
وی تصریــح کرد: به عنوان مثــال مقام معظم رهبری 
عنوان کردند ما به دنبال سلاح کشتار جمعی و من جمله 
ســلاح هســته ای نیســتیم، این حاکی از جهت داشتن 
حرکت جمهوری اسلامی است، اگرچه ما نسبت به حفظ 
مرزهای مان حساسیت داریم اما این به معنای دستیابی به 

سلاح های نامتعارف نیست. جهت داشتن، ما را وادار می کند 
به دنبال مسیری هرچند دشوار ولیکن درست داشته باشیم.

سرپرســت ســازمان جهاد دانشــگاهی تهران، با این 
توضیح که اگر قرار اســت در جهاد دانشــگاهی به دنبال 
مسیر تحقیقاتی باشیم باید مسیری را که یا دیگران آن را 
طی نکرده اند یا ورود به آن برای شان دشوار است را انتخاب 
کنیم، افزود: جهاد دانشگاهی به هیچ وجه رقیبی برای هیچ 

سازمان و ارگانی نیست.
دکتر پورکریمی، با بیان این که جهاد، بار مفهومی زیادی 
دارد و معنای جهد و کوشــش به همراه جهت، بصیرت و 
بینش در حد اعلی در آن مستتر است، تصریح کرد: پس ما 
نباید در این نهاد همکار غیرانقلابی داشته باشیم به عبارتی 
چنیــن فردی نباید و نمی توانــد این نهاد را برای فعالیت 
انتخاب کند هرچند معتقدم همه همکاران جهاد دانشگاهی 
انقلابی هستند ولیکن باید برای تکامل و بلوغ سازمانی و 

فردی برنامه های صحیحی را برنامه ریزی و اجرا کنیم.
وی، در تبییــن ویژگی های جهادگر انقلابی افزود: فرد 
جهادگر انقلابی به دنبال پست و مقام نیست و پست برای 
آنان هدف نبوده و تنها وسیله ای برای دستیابی به اهداف 
جهاد انقلابی و کشور عزیز است و اگر پستی را هم می پذیرد 
صرفاً برای انجام وظیفه است، در ادامه افزود: مضمون، محتوا 
و معنای نام جهاد، حرکت انقلابی است، البته باید در نظر 
داشت که حرکت انقلابی حرکت خشن و بدون روح نیست 
بلکه حرکتی مهربانانه، پرتلاش و به دور از سیاه نمایی و البته 

واقع بینانه و امیدوار به آینده است.
سرپرست سازمان جهاد دانشگاهی تهران،  با اعتقاد به 
این که نگاه جهاد انقلابی خاص این نهاد و کشورمان نیست 
بلکه یک فرهنگ است که ان شاءالله. عالم گیر شود، در ادامه 
خاطرنشان کرد: انقلابی بودن یک تفکری است که از زمان 
حضرت رسول اکرم)ص( و سپس حضرت امیرالمومنین)ع( 
در اداره جامعه تاکنون اشــاره کردند که این بزرگواران با 
رویکردی از روی مهر و مهربانی و البته تلاشگری بی وقفه 
و هدفمندی در کارها به امت اسلامی جهاد هدفمند و به 

تعبیر بنده انقلابی را آموختند.
دکتر پورکریمی، با بیان این که مقام معظم رهبری برای 
جهاد دانشگاهی جایگاهی قائل است، گفت: بر این اساس 
جهاد دانشــگاهی باید طبق ارزش ها، مسئولیت بپذیرد و 
فعالیت کند، جهاد باید فعال در مناطق حساس و مورد نیاز 
باشد، جهاد باید به دنبال هویت سازی باشد، ما برای جهادی 
بودن باید هویت معلوم و مشخصی داشته باشیم، جهاد باید 
به دنبال رشد و شکوفایی باشد، جهاد باید رمز ماندگاری اش را 
 در تقوا و نگاه جهت دار بداند، جهاد باید به دنبال تأثیرگذاری 

و اقتدار علمی باشد.

سرپرست سازمان 
جهاد دانشگاهی 
تهران، با بیان 
این که مقام معظم 
رهبری در جای جای 
صحبت های شان 
درباره جهاد 
دانشگاهی به نگاه 
انقلابی اشاره دارند، 
افزود: بر این اساس 
باید نگاه، هدفمند 
و جهتمند و مبتنی 
بر رویکرد انقلابی 
در جهاد دانشگاهی 
مستقر باشد.

اکبر محمدی    -  سرپرست سازمان جهاددانشگاهی تهران با اشــاره به این که این نهاد دارای تفکر و عمل انقلابی است، اظهار کرد: جهاددانشگاهی 
به هیچ وجه رقیبی برای هیچ سازمان و ارگانی نیست.

جهاددانشگاهی دارای تفکر و عمل انقلابی است
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مدیر مرکز رشد جامع پارک علم و فناوری بوشهر 
از جلبک اسپیرولینا با عنوان غذای فراسومندی یاد 
کرد که در جیره غذایی فضانوردان وارد شده است 
و گفت: در اســتان بوشــهر پتانسیل این جلبک 
وجــود دارد و چنــد شــرکت در زمینه پرورش 
این جلبک وارد شــده اند و در حالی که کشــت 
آن موجب محرومیت زدایی از روســتاهای دارای 
 آب شــور این استان می شود، ولی تولیدکنندگان

 با عدم دسترســی به صنایع تبدیلی و بالادستی 
آن مواجه هستند.

محمد محمدی، با اشاره به چالش های توسعه 
فناوری در کشور، افزود: آغاز به کار مراکز رشد و 
پارک های علم  و فناوری در امریکا بوده و به تدریج 
به سایر کشورهای دنیا تسری یافت و از حدود ۲۵ 

سال قبل به ایران وارد شد.
 این مراکز پرچمداران فناوری کشورها هستند؛ 
از ایــن رو هر چه این مراکز قوی تر شــوند، تاثیر 

بسزایی در افزایش سرعت توسعه فناوری دارند.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر ســاختار صنعت 
ما یک ســاختار وابســته دارد و برای کم کردن 
این وابســتگی لازم است زیر ســاخت های لازم 
برای پیشــرفت پارک های فناوری و مراکز رشــد 

فراهم شود.
محمدی با بیان اینکه در پارک فناوری بوشهر 
حدود ۱۶7 شرکت مستقر است، اظهار کرد: در کل 
استان بوشهر دانش بنیانی حدود ۴۶ شرکت احراز 
شده که از این تعداد ۳۶ شرکت در پارک فناوری 

بوشهر مستقر هستند.
مدیر مرکز رشــد جامع پــارک علم و فناوری 
بوشــهر، بــا بیان اینکه در اســتان بوشــهر یک 
پــارک فنــاوری و ۶ مرکــز رشــد راه انــدازی 
 شــده اســت، خاطر نشــان کرد: مراکز رشــد

 ایجاد شــده متناسب با اقلیم هر شهری از استان 
 بوشــهر، دارای ماموریت های متنوعی هســتند، 

امکان تولید غذای فضانوردان در بوشهر و 
چالش عدم دسترسی به صنایع بالادستی

به گونه ای که 8۰ درصد فعالیت مرکز رشــد مستقر در شهرستان دشتستان 
در حوزه کشاورزی است.

وی افزود: 8۰ درصد فعالیت مرکز رشــد جامع بوشــهر در حوزه نفت، گاز 
و پتروشــیمی متمرکز است، ضمن آنکه در حوزه زیست فناوری فعالیت های 

علمی داریم.
محمدی اضافه کرد: از حدود ۱۲ ســال قبل تحقیــق و مطالعه در حوزه 
زیســت فناوری که یکی از پتانســیل های بالقوه اســتان بوشــهر و به ویژه 
شهرســتان بوشهر اســت، آغاز شــد و امروزه بزرگترین تولیدکننده جلبک 
 اسپیرولینا را در کشور ایجاد کردیم و در حال حاضر درگیر چالش های صنایع 

بالادستی آن هستیم.
وی با تاکید بر اینکه تولید جلبک اسپیرولینا در گریدهای غذایی، انسانی 
و دام و آرایشــی و بهداشــتی اســت، اظهار کرد: جلبک یک ماده اولیه برای 
صنایعی چون آرایشــی و بهداشتی و غذایی و مواد اولیه دام کاربرد دارد، ولی 
 از ســوی دیگر تاکنون صنعت جلبک آن طور که باید به کشــور وارد نشــده

 است. 
در صنعت آرایشی و بهداشتی اقداماتی شده، ولی در صنعت غذایی بسیار 

عقب هستیم.
به گفته این فعال حوزه فناوری، ارزش غذایی اسپیرولینا به اندازه ای است 
که در زنجیره غذایی فضانوردان وارد شده است؛ چرا که با حجم بسیار پایین 

می تواند انرژی زیادی را برای بدن تامین کند.
وی بــا بیان اینکــه از این رو از جلبک اســپیرولینا به عنوان ســوپرفود 
اســتفاده می شــود، اظهار کــرد: از آنجایی کــه در آینده، منابــع غذایی به 
شــدت کاهش می یابــد؛ از ایــن رو از این جلبک برای جبــران این کمبود 
بهــره برده می شــود و اســتان بوشــهر به عنــوان بزرگتریــن تولیدکننده 
 ایــن جلبــک محســوب می شــود؛ چرا کــه این جلبــک برای رشــد نیاز 
به دما، شــوری و نور خورشــید دارد که هر ۳ این پارامترها دراین استان به 

وفور یافت می شود.
مدیر مرکز رشــد جامع پارک بوشــهر خاطر نشــان کرد: از ســوی دیگر 
در روســتاهای این اســتان به دلیل اســتحصال بیش از حــد آب های زیر 
زمینــی، آب چاه هــا بعضا شــور شــده اند؛ از این رو کشــاورزان روســتاها 
 را تــرک کردنــد و ایــن جلبــک می توانــد این روســتاها را احیــاء کند و

 می توان از زمین های رها شده و آب شور چاه ها برای پرورش جلبک با گردش 
مالی بالا بهره برد.

وی با بیان اینکه قابلیت کشت این جلبک علاوه بر استان بوشهر در استان 
هرمزگان و سیســتان و بلوچستان نیز وجود دارد، گفت: نقاط خاصی در دنیا 
چنین پتانســیلی دارند و ما در حال پیگیری ایجاد ارتباط میان فناوران این 
حوزه با ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی ریاست جمهوری هستیم و 

قول های خوبی داده شده است.
بــا مکانیســم هایی، تمرکــز  بتــوان  اگــر  تاکیــد کــرد:  محمــدی 
زدایــی را از تهــران جــدا کنیــم و هر منطقه متناســب با اکوسیســتمی 
 کــه دارد، فعالیت هــای فناورانه ای را آغــاز کند، هم اشــتغال زایی صورت 
می گیرد و هم ایجاد گــردش مالی خواهد کرد، ضمن آنکه می توانیم اقتصاد 

مردمی را ایجاد کنیم.
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